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ČÍNA/VIETNAM: V našem historickém okénku bychom si mohli připomenout konflikt mezi
Čínou a Vietnamem ze 17 února 1979.

Co nám k tomu můžete říct pane Zbořile?
„Především je to konflikt mezi Čínskou lidovou republikou a sjednocenou Vietnamskou
socialistickou republikou, to znamená po skončení „americké války“ ve Vietnamu a  je to
první,  kromě těch dvou čínsko-indických válek, konflikt mezi Čínou a některým asijským
státem ve 20.století. Tentokrát tedy zarputilými bojovníky z jihovýchodní Asie, z oblasti, do
které žádná z  koloniálních mocností,  a nebo z těch států, které si osobovaly  právo mít v
této oblasti nějaký vliv,  už ani nedohlédla, už se o tuto válku  nedokázala jako v jiných
dobách zajímat,“ připomněl v rozhovoru pro Prvnizpravy.cz Zdeněk Zbořil.
Vietnam měl zkušenosti z mnoha válek…
„Já si pamatuji, že když došlo k tomu útoku  Čínské lidové republiky a vietnamský generál
Von Nguyěn Giáp řekl, že „Číňané odejdou  s červeným nosem“, tak jsme se tomu všichni
smáli.  Najednou  jsme  ale  zjistili,  že  ti  vietnamští  ostřílení  bojovníci  skutečně
několikatisícovou armádu z Čínské lidové republiky zahnali, způsobili ji  relativně velké
ztráty a že došlo k vyjednávání, které mělo za následek jednak sbližování Vietnamu se
Spojenými Státy. To byl v té době neuvěřitelný paradox, protože to bylo čtyři roky po konci
„americké války“ ve Vietnamu, typickému zanechání jihu svému osudu, ale také k nárůstu
sebevědomí některých jiných států Jihovýchodní Asie. Pro zajímavost, byl necelých deset let
po vzniku ASEANU,  Malajsie  bez Singapuru,  polovojenském režimu v  Indonésii,“  říká
Zdeněk Zbořil.
A současné postavení států Jihovýchodní Asie..

„Bylo to první vážné varování Evropě, a nebojme se říct pyšné Evropě, že bude mít v
budoucích letech dost práce s tím, aby byla vítaným partnerem pro státy na Dálném
východě, v jihovýchodní Asii .  Dneska už vidíme zcela zřetelně jak se centrum
mezinárodního obchodu posouvá dál od Evropy. Ačkoliv si to nechceme přiznat, a zřejmě
ani nechápeme jak v této části světa rostou nejenom počty obyvatel,  které jsou mimořádné.
Ale i jak ekonomická síla těchto nedávno ještě zesměšňovaných zemí tak zvaného třetího
světa, se už stala světem druhým a možná, že zanedlouho bude i tím prvním,“  dodává
Zdeněk Zbořil.
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